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11. 6. 2023 – Jdi a nehřeš víc 

1. čtení: Gn 3, 1-12 
 
Píseň: S276 – Před tvou tváří, Pane, nemám vůbec nic 

 
Základ kázání: J 8, 2-11 
  

Kázání: Milí shromáždění, 
 

drsná a náročná biblická slova, příběhy i nároky je správné v 
kázáních doplňovat příběhy i texty plnými Boží milosti a blízkosti. 
Stejné platí také obráceně – vyprávět si jen o tom hezkém od Boha, 
ale ignorovat lidské zlo vůči Bohu i bližním, to je recept na katastrofu 
už nejzákladnějších lidských vztahů: K sobě samému, nejbližším 
lidem, k Bohu. 

Tak po minulé neděli, kdy jsme se věnovali velmi tvrdým, 
drsným a pravdivým slovům o Boží přednosti před životními 
partnery, vlastními dětmi i rodiči, naložme se dnes do lázně Boží 
milosti a odpuštění. I takových příběhů a textů je v SZ i NZ mnoho. 

Dnešní příběh rovnou začíná neobvykle: Ježíš jde opět do 
chrámu – ale nejen, že není sobota, ještě tam přichází už za úsvitu! 
Tedy, vyrazil do Božího chrámu ještě v noci, ještě za tmy. Opět tam 
učil shromážděné kolem něj. Jenže ouha, přihnal se zástup chlapů, 
kteří s sebou vlekli nějakou nebohou, pravděpodobně sotva 
zahalenou, ženštinu. 

Soucit a empatie k ní se však rychle vytratily – protože byla 
přistižena in flagranti. Přímo během vykonávání nevěry, smilstva, 
cizoložství. To je průšvih jako hrom. Pro tu ženu. Jejího manžela. 
Jejího milence. Stejně jako pro Ježíše a ve finále pro celou společnost 
– dodnes. Protože partnerskou nevěru přiznávají dvě třetiny žen a 
mužů. Jak mají fungovat společnosti, když v každé je zrada a 
podvádění se zcela běžnou součástí zřetelné většiny i 
nejzákladnějších vztahů? 

Tak ani Ježíš, zdá se, nechtěl s tímhle případem nic mít. Ačkoli 
Ježíš dovedl uzdravovat malomocné, chromé ba i křísit mrtvé – 
případ téhle ženy by nedokázal vyhrát ani ten nejlepší právník. Tak 
celou situaci ignoroval také Ježíš. 
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Tím spíš, když zákoníkům ani farizeům zřejmě nešlo o tu ženu, 
jejího manžela, rodinu. Šlo jim o to, jak se na tak základní narušení 
lidských vztahů a společnosti dívá ten vše odpouštějící, hrozně 
milosrdný Ježíš. A ne nějak abstraktně, obecně, nezávazně – ale na 
konkrétním případu při činu přistižené nevěrnice. Celá situace jim 
byla nástrojem k načapání Ježíše. Ne k pravdě, lásce, odpuštění, 
milosrdenství, pomoci bližním. Ani k poznání pravdy. 

Situace pak byla o to horší, že  dodnes mnozí říkají, že kořenem 
a původcem zla je hlavně žena: „Za vším hledej ženu.“ Vždyť vlastně i 
příběh Gn 3 se zdá vyprávět to samé: To žena podlehla hadovi a 
svému dojmu ze zakázaného stromu a ovoce. To žena utrhla zakázané 
plody a jedla je. To žena je dala svému partnerovi. Který byl celou 
dobu s ní – ale na to se židovské i křesťanské výklady obvykle tváří, 
jakoby to v příběhu nebylo. 

„Žena je přece ta svůdnice!“ „Ta, co neumí ovládat svou 
vášnivost a tělesnost!“ „Žena je branou, skrze kterou vchází do světa 
hřích!“ Myslel si zdaleka ne jen starověk. Často si stejné myslí lidé i 
dnes. Ačkoli Bible právě v Gn 3 říká, že muž byl celou dobu u toho. Je 
tedy vinen úplně stejně jako žena. 

Tak není divu, že Ježíš dělá, jakoby k němu nikoho nepřivedli. 
Na nikoho nereaguje, ale čmárá si prstem po zemi. Člověku 
přistiženému při očividném zlu přece nepomůže nikdo a nic. 
Obzvlášť ženě. Navíc proč by vůbec kdokoli pomáhal člověku 
přistiženém při dobrovolném zlu? Také proto přece takové přikazuje 
Mojžíšův zákon kamenovat – abychom přece vykořenili zlo tím, že 
zabijeme všechny ty zloděje, vrahy, cizoložnice a nevěrníky, sobce a 
hlupáky, psychopaty a sociopaty a další. Ne? 

I to si opět myslí mnozí dodnes. Mnozí se nechávají slyšet, že jen 
kruté a drakonické tresty odradí zločince od zločinců. Zlé lidi od 
zlých činů. Zoufalé od zoufalých činů. Jako bychom to nezkoušeli už 
minimálně čtyři tisíce let. A zloděje neodradilo usekávání rukou. 
Vrahy neodradily popravy. Nevěrníky a nevěrnice neodradilo veřejné 
pranýřování ani kamenování. 

Také proto se Ježíš do situace nakonec vtáhnout nechal. Protože 
gordické uzly lidských vztahů, tužeb, zoufalství, slabosti, selhání zla a 
hříchu prostě řešit musíme. Možná hlavně tam, kde se zdá, že není 
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pomoci, víc než jinde. Jenže jak rozplést gordický uzel přistižené 
nevěrnice? 

Tak ho Ježíš rozsekl stejně jako kdysi Alexandr: Kdo z vás je bez 
hříchu, nechť tu ženu zabije za to, že smilnila. Že zradila svého 
manžela a rodinu. A ještě se při tom nechala nachytat. Kdo nenesete 
žádnou významnou vinu před lidmi ani před Bohem – zabijte ji, 
naplňte Boží zákon! 

A v odpovědi se odehrálo několik zázraků. Nejprve v Ježíšově 
jednání: Sám nehodil kamenem, ačkoli byl bez hříchu. Ani se 
nerozhlížel ostřížím zrakem, kdo si bude na bezhříšného hrát. Ani se 
nezajímal, jestli ho vůbec budou lidé poslouchat. A přesto dokázal 
přemoci zástup, který byl očividně v právu, chladnými, věcnými, 
racionálními argumenty. 

Druhý zázrak, mnohem podstatnější, se odehrál mezi těmi, kdo 
ženu přivedli. Mezi zákoníky a farizeji. Mezi těmi, co se těšili na 
potrestání zlého člověka, na zabití zla a hříchu. Protože Ježíšova slova 
vzali vážně. „Pustili si je k tělu.“ Na Ježíšovo rozseknutí gordického 
uzlu odpověděli všichni přítomní.  

A dokonce upřímně. Pravdivě. Pokorně. Ačkoli si lidé dokážou 
sami před sebou obhájit vše – také o tom je příběh Gn 3 – tihle lidé se 
odmítli tvářit sami před sebou i před ostatními jako „svatí.“ Jako 
přece docela slušní lidé – zejména ve srovnání s přistiženou 
cizoložnicí. Všichni dali jednoznačně najevo, že nikdo z nich není 
v pozici zabíjet hříšníky. Zabíjet slabé a selhávající a hříšné a zoufalé 
lidi. Ačkoli se dopustili velikého zla. Smilstvo přece neodpouští skoro 
nikdo dodnes. 

A třetí zázrak: Starší to udělali první ze všech. Presbyteři, 
představení, úctyhodní a vznešení dali najevo vědomí vlastního zla, 
viny a hříchu jako první. 

Až nakonec všichni zmizeli. Ne jen z těch, kdo ženu přivedli. I 
všichni ti, kdo už u Ježíše byli a jen chtěli slyšet jeho učení. I ti všichni 
vzali smrtelně vážně Ježíšovo slovo. Vždyť rozhodovalo o životě a 
smrti. A s provinile skloněnou hlavou se všichni vypařili. Ačkoli Ježíš 
nikoho nijak nekontroloval. Na nikoho neupíral svůj ostříží zrak. 
Naopak celou situaci jakoby znovu ignoroval. 

A přesto jeden člověk zůstal. Jeden člověk zůstal – ačkoli to u 
něj dává asi tolik smyslu, jako že ostatní se vytratili. Ta cizoložnice 
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tam naopak zůstala. Ta jediná se nevytratila. Právě ta hříšnice, právě 
ta očividně zlá a zrádná a přistižená neutekla. Zůstala stát před 
Ježíšem. Který si kreslil po zemi jako malé dítě. A ani nedutala. 
Neřekla jediné slovo na svoji obhajobu. Aby vysvětlila situaci. Aby 
řekla, jak se ostatní nechali Ježíšem oblbnout, a vzápětí vesele zdrhla 
zase smilnit. 

Zatímco všichni ostatní pro hanbu vlastního svědomí před 
Ježíšem Kristem utekli, cizoložnice zůstala. Také pro hanbu vlastního 
svědomí před Kristem. A čekala, co bude. Ačkoli už nezůstal nikdo 
z jejích žalobců. Nikdo ze zastánců morálky a slušnosti lidské ani 
církevní. Ačkoli nezůstal nikdo, kdo věděl, co provedla. Stála a čekala, 
co bude. Protože tím vším její vina, zlo a hřích vyřešeny nebyly. 

Až se nakonec Ježíš zvedl. A zeptal se: „Nikdo tě neodsoudil?“ 
A konečně žena promluvila! Svá jediná dvě slova z celého 

příběhu: „Nikdo. Pane.“ 
Jaký šok! Pro přistiženou nevěrnici – nikdo ji neodsoudil 

k trestu, který přikazuje Hospodin Bůh! Ačkoli její vina je naprosto 
očividná a jasná! 

Jaký šok pro čtenáře příběhu – vyznala Krista jako svého Pána! 
Ačkoli se jí nezastal. Ačkoli by možná ostatní nechal, ať ji klidně 
ukamenují. Ačkoli nechtěl s její situací mít nic společného: „Nikdo, 
Pane.“ 

Tak šokuje i Ježíš Kristus: „Ani já tě neodsuzuji.“ Ačkoli bych 
mohl. Ačkoli jsem bez viny a hříchu. Ačkoli tvoje vina a hřích jsou 
veliké a očividné. Ani já tě neodsuzuji. 

Ale zadarmo to nebude. Když jistě ráda přijímáš veliké Boží činy 
milosti, odpuštění a zázraků, odpověz stejně mocně a statisticky 
nepravděpodobně: Jdi – a už nehřeš! 

Amen. 
 
Píseň: EZ248 – Ježíše se nespustím 
 


